
سال  سوم 
a شماره 959 r m a n m e l i . i r

چهارشنبه 
1399 .12 .13

19رجب  3/1442مارس2021

تئــاتر  10فرهنگ وهنر  
رو بـه رو

حبیب  اسماعیلی:
»سینما« هنوز نمرده  است

حبیــب اسماعیــلی تهیــه کنــنده 
و پخش کننده سینـــما تاکیــد کرد 
نباید شرایـطی را پیــش بیاوریم که 
سرمایه گذاران بخش خصوصی در سینما 
به سراغ دلالی بروند. مدیر دفتر پخش 
رسانه فیلمسازان مولود درباره اکران 
نوروزی بیان کرد: هرچند همه ما آرزو 
داریم که کرونا از بین برود ولی در این یکسال با این شرایط 
کرونایی زندگی کردیم و ابعاد مختلف آن را دیدیم بنابراین 
می دانیم این شرایط ادامه دار است و همچنان باید پروتکل ها 
را رعایت کنیم به همین ترتیب سینما هم باید فعالیت خود را 
داشته باشد. این تهیه کننده سینما افزود: اسفندماه سال گذشته 
با شیوع کرونا، اکران فیلم ها متوقف شد و فیلم های متقاضی 
چندان متضرر نشدند چون اکران نشدند. البته به هرحال 
سرمایه همان فیلم ها هم راکد ماند و مشخص نیست چه زمانی 
شرایط درست شود. بعداز عید که ستاد کرونا اعلام کرد این 
وضعیت همچنان ادامه دارد با رایزنی هایی که با تهیه کنندگان 
و پخش کنندگان انجام گرفت، قرار شد چند فیلم اکران شوند 
در این جریان چند فیلم به نمایش گذاشته شد اما واقعا صدمه 
دیدند. مثلا همه پیش بینی می کردند که »شنای پروانه« ساخته 
محمد کارت فروش بسیار خوبی داشته باشد اما در شرایط 
کرونایی فروش چندانی نکرد. این در حالی است که سینماگران 
و سینماداران دوست دارند این چرخه ادامه داشته باشد چون 
سینما نمرده و در ورای این تعطیلی ها، بیکاری و قطع ارتباط 
تماشاگر با سینما وجود دارد. پس ما هم مثل تمام دنیا باید 

خودمان را با شرایط کرونا وفق دهیم.
 برای جبران خسارت ها، پیش بینی کنیم

وی افزود: طی جلساتی که با کانون پخش کنندگان و انجمن 
سینماداران داشتیم به این موضوع اشاره کردیم که دولت در 
بحران های مختلف خسارت ها را پرداخت می کند، پس بهتر 
است پیش بینی هایی درباره سینما هم داشته باشد تا اگر اکران 
فیلم ها شدند، در صورت سیر صعودی کرونا و تعطیلی سینما، 
این خسارات برطرف شود. البته در این باره به توافقات ضمنی هم 
رسیده و درصدهایی را هم مشخص کرده ایم که اگر چنین اتفاقی 
رخ داد دولت هم کمک کند. این تهیه کننده تاکید کرد: اگر این 
توافقات به صورت کامل حاصل شود فکر می کنم تهیه کنندگان 
هم حاضر به اکران فیلم های خوب شوند. در این چند وقت 
هرچند سینماها فعالیت داشته اند اما به دلیل عرضه نشدن 
فیلم های خوب، استقبالی از سینماها نشده است از سوی دیگر 
سی ونهمین جشنواره فیلم فجر نشان داد که تماشاگر راغب است 
که به سینما برود پس باید فیلم خوب داشته باشیم. اسماعیلی 
با بیان اینکه سینماها به لحاظ رعایت پروتکل های بهداشتی 
مکان های امنی هستند، اظهارکرد: مردم خسته شدند و نیاز به 
تفریح دارند بنابراین اگر طرح های حمایتی وجود داشته باشد 
سینماگران و سینماداران آمادگی اکران را پیدا می کنند. وی 
تاکید کرد: ما این ترس را داریم که ممکن است در میانه اکران با 
افزایش روند ابتلا، ستاد کرونا تصمیم به تعطیلی سینماها بگیرد، 
در این صورت فیلم ها دوباره ضربه می خورند به همین دلیل باید 
راهکاری برای این امر اندیشیده شود. هر روز ویروس جدیدی 
پدیدار می شود و کرونا همه محاسبات را برهم ریخته بنابراین این 
امکان وجود دارد که سینماها در میانه راه تعطیل شوند. ما در 
یکسال گذشته تجربه سوختن و قربانی شدن فیلم ها را داشتیم 
به همین دلیل صاحبان آثار دوست دارند راهکاری وجود داشته 

باشد و کمکی به آنها شود.
 صداوسیما از سینما حمایت کند

مدیر دفتر پخش رسانه فیلمسازان مولود بیان کرد: در 
این یکسال گاهی ستاد کرونا دستور به تعطیلی اماکنی داده 
اما سینما جزو آنها نبوده با این وجود مردم تصور می کردند 
سینماها هم تعطیل شدند. به نظرم در چنین شرایطی رسانه ها 
به ویژه صداوسیما باید از سینما حمایت کنند، نباید شرایطی 
را پیش بیاوریم که سرمایه گذاران بخش خصوصی به سراغ 
دلالی، خرید و فروش سکه و ملک بروند بلکه باید کاری کنیم 
که در همین سینما بمانند. صدا و سیما و شهرداری می توانند 
در زمینه تبلیغات بسیار کمک کننده باشند مثلا صداوسیما 
حداقلِ می تواند اعلام کند که سینماها فعالیت دارند. وی بیان 
کرد: سینماها صدها پرسنل دارند که اگر بیکار شوند مشکل 
فزآینده ای به وجود می آید، برخی از این پرسنل که از کار بیکار 
شدند این روزها یا حقوق بیمه بیکاری را می گیرند یا مشغول 
انجام کارهایی هستند که در شأن شان نیست بنابراین باید 
دست به دست هم بدهیم تا از این بحران گذر کنیم. اسماعیلی 
در بخش دیگر از صحبت هایش با اشاره به محدودیت اکران ها 
تا ساعت ۱۸ توضیح داد: وقتی سینماها بازهستند محدودیت 
تا ساعت ۱۸ واقعا معنایی ندارد. خیلی از افراد بعداز ساعت ۱۸ 
از کار فراغت پیدا می کنند که با این محدودیت امکان تماشای 

فیلم ها را از دست می دهند. 

آغاز تصویربرداری 
سریال » بذرافشان«

  دوست دارم نقش
  از خودم دور باشد

مدیر مــرکـز هنــر های نمایشی از حمایت 
گونه های نمایشی و اختصاص سالن تخصصی 
به آنها خبر داد. قادر آشنا، مدیر مرکز هنر های 
نمایــشی، در خصوص ضــرورت برگزاری 
هجدهمین جشنواره نمایش عروسکی تهران 
گفت: نمایش عروسکی در کشور ما مخاطب 
خاص خودش را دارد و هنرمندان توانایی در 
این عرصه فعالیت می کنند. با توجه به اصرار 
هنرمندان برای کار در این عرصه بنابراین 
جشنواره تئاترعروسکی مانند سایر جشنواره ها 
باید دیده شود و کارش را به سامان برساند. 
وی بیان کرد: زمان این جشنواره به دلیل 
اینکه با پیک کرونا مواجه شد، تغییر کرد. 
ترجیح دادیم، اسفندماه و در فضای کاملا 
مجازی این جشنواره را به سرانجام برسانیم 
که خوشبختانه این اتفاق هم افتاد. همچنین 
اعضای شورای سیاستگذاری جشنواره از 
اردیبهشت امسال به این جمع بندی رسیده 
بودند که با توجه به شرایط عروسک گردان ها 
و مخاطبان که کودک و نوجوان هستند، در 

بستر مجازی این رویداد اتفاق بیفتد. بنابراین 
ضرورت نگه داشتن هنر تئاتر و گونه های 
دیگرش جز الزامات و رسالت فرهنگی ماست. 
آشنا، در ادامه گفت: ما در فکر تمهیداتی 
برای گونه نمایش عروسکی بودیم و تا خرید 
ساختمان و امکانات آن هم پیش رفتیم، اما 
این مهم محقق نشد؛ در حال حاضر به دنبال 
این هستیم که در طول سال اجرای عمومی 
را رونق ببخشیم و سالن اختصاصی برای این 
موضوع در نظر بگیریم. امیدواریم تا فروردین 
به جمع بندی نهایی برسیم. به این ترتیب 
می توانیم در بخش دولتی و یا خصوصی اجرای 
عمومی و ویژه در طول سال داشته باشیم. 
وی درباره ظرفیت های موجود تئاتر بیان 
کرد: در حال حاضر ۵۷ اثر داریم که در حال 
نهایی شدن هستند که ۵۰ درصد این آثار 
متعلق به شهرستان هاست؛ بنابراین باید 
هم در استان ها و هم در تهران از گونه های 
مختلف نمایشی حمایت کنیم و متخصصان 
این عرصه هم به کمک ما بیایند. اگر امکان 

ساخت سالن جدید نیست، نباید ناامید شویم 
و باید از ظرفیت سالن های موجود استفاده 
کنیم. مدیر مرکز هنر های نمایشی در خصوص 
پرداختی  بدهی ها این مرکز اظهارکرد: ما متعد 
به پرداخت ۱۱ میلیارد و ۴۰۰ میلیون تومان 
بودیم که تا الان تمامی آن پرداخت شد. 
تمامی پرداختی ها طبق دستورالعمل انجام 
گرفته است و خوشبختانه تا این لحظه هیچ 
مطالبه ادا نشده ای نداریم. وی همچنین اضافه 
کرد: پخش تئاتر در فضای مجازی برای ما 
بسیار هزینه بر است؛ چون باید حرفه ای ضبط 
کنیم و کار حرفه ای کردن هزینه بیشتری 
دارد، اما با حمایتی که سیدعباس صالحی 
وزیر ارشاد و فرهنگ اسلامی انجام داد مشکلی 
در این زمینه  نداشتیم. آشنا در پایان گفت: 
امیدواریم در سال ۱۴۰۰ و حداقل از نیمه دوم 
سال با توجه به واکسینه شدن مردم شاهد رونق 
تئاتر باشیم؛ چراکه عطش فراوانی هنرمندان 
برای کارکردن دارند. آنها امسال، سال سختی 
را گذراندند و حتی با مجاهدت نیز کار کردند.

مدیر مرکز هنر های نمایشی: 

 امیدواریم سال آینده 
 تئاتر  رونق

 پیدا کند
تــصـویــربــرداری ســریــال 
»خودخواسته« به کارگردانی »علیرضا 
بذرافشان« آغاز شده است. امیرعلی 
نبویان و علی دادرس نویسنــدگان 
این کار هستند و سریــال در ژانر 
کمدی معمایــی به نگارش درآمده 
... مهرآوران  است. همچنین عزت ا
یکی از بازیگران این سریال است. 
این سریال ۳۰ قسمتی برای شبکه 
یک سیما به نگارش درآمده است و 
تهیه کننــدگی آن را  امیــرحسین 
طالبی کاشانی و سعید سالارزهی به 
عهده دارند. بذرافشان کارگردانی 
سریال های »ازسرنوشت«، »گسل«، 
»هفت سنگ«، »نابرده رنج« و... را برای 

تلویزیون به عهده داشته است.

یک بازیگر سینما و تلویزیون، گفت: 
همیشه اولوتیم این بوده که نقشم از 
خودم خیلی دور باشد و طوری باشد 
که توانایی مانوردادن روی آن را داشته 
باشم. مهرداد ضیایی درباره حضور 
خود در سریال »طلاق« اظهارکرد: در 
سریال آقای طالبی نقش فردی را دارم 
که  چند مقطع از زندگیش را می بینیم 
و او به شدت در دام اعتیاد افتاده است. 
وی ادامه داد: این فرد با مردی آشنا 
می شود که به طور اتفاقی زندگیش 
را تغییر می دهد. این بازیگر  افزود:  
درگیرشدن با نقش هایم را خیلی 
دوست دارم. همیشه اولوتیم این بوده 
که نقشم از خودم خیلی دور باشد و 
طوری باشد که توانایی مانوردادن روی 

آن را داشته باشم.

بازیگر سریال »نون.خ« گفت: به مردم نوید 
می دهم که این فصل از »نون.خ« بسیار شیرین تر 
از فصل های گذشته است، با آن خواهند خندید 
و داستان را دنبال می کنند، اگر این سریال بتواند 
اندکی در خانواده ها شادی و سرور ایجاد کند 
گروه ساخت »نون.خ« وظیفه خودش را انجام 
داده است. سیروس میمنت افزود: سال گذشته 
برای همه ما سال سختی بود، تعداد زیادی از 
هموطنان خود را به دلیل بیماری کرونا از دست 
دادیم و بسیاری از خانواده ها داغدار شدند، به 
یاد ندارم که سالی این چنین سخت و تلخ در 
این کشور گذشته باشد. بازیگر سریال »نون.خ« 
فعالیت در عرصه بازیگری در دوران کرونا را 
سخت خواند و اضافه کرد: اکثریت وقت من طی 
سال گذشته با بازی در سریال »نون.خ۳« گذشت، 
یکی از مشکلات عدیده ای که کرونا به وجود آورد 
فعالیت در این شرایط بود، به نحوی که زدن و یا 
نزدن ماسک خودش چالشی بزرگ برای همه ما 
بود. وی در همین رابطه ادامه داد: از سویی مجبور 
بودیم به دلیل رعایت پروتکل های بهداشتی 
ماسک بزنیم و از یکدیگر دوری کنیم و از سویی 
به واسطه شغل بازیگری نمی توانستیم بعداز گریم 
ماسک روی صورتمان داشته باشیم، در شرایط 
آزاد بین فیلمبرداری هم باید ماسک می زدیم، 
همین اتفاق ما را کلافه کرده بود، زیرا واقعا برای 
شخص من نفس کشیدن زیر این ماسک ها سخت 
است. این بازیگر باسابقه سینما و تلویزیون رعایت 
بهداشت را وظیفه هر فرد در جامعه دانست و ادامه 

داد: سال گذشته نه تنها برای ما بلکه تمام مردم 
جهان سال سختی بود، کرونا باعث شد بی نهایت 
از هم دورشویم، اما در همین حین باعث شد تا به 
یکباره قدر تمام آن چیز هایی که یک روز داشتیم 
و به آنها بی توجه بودیم را هم بدانیم. حال مطمئن 
باشید وقتی کرونا برود با تمام وجود قدر یک 

جمع خانوادگی را خواهیم 
دانست و بیش از پیش برای 
هم وقت خواهیم گذاشت. 
بازیــگر سریال »سه دونگ 
سه دونگ« با اشاره به پخش 
سریال »نون.خ۳« در ایام 
نوروز اضافه کرد: ما این 
سریــال را به عشــق مردم 
و برای آنها در دوران اوج 
کرونا ساختیم، تمام تلاش 
و سعی ما این بود که پس از 
گذر از سالی سخت در نوروز 
امسال خنده را بر لبان مردم 
بیاوریم، این اتفاق مهمترین 
سریال  سازندگان  هدف 
است. وی در همین رابطه 
تاکید کرد: گروه سازنده 
سریال »نون.خ« و در صدر 
آن سعید آقاخانی می خواهد 
نوروز امسال که همچنان 
مردم مجبور به در خانه ماندن 
شیوع  از  جلوگیری  برای 
بیماری کرونا هستند لحظات 
خوشی را کنار خانواده تجربه 
کنند، لحظاتی که بتواند هر 
چه سختی هست را آسان تر 
کند، این سریال بی سروصدا 
ساخته شده و به جز خوشی 
مردم به دنبــال هیچ چیز 
نیست. میمنت خاطرنشان 
کرد: به مردم نوید می دهم 

که این فصل از »نون.خ« بسیار شیرین تر از 
فصل های گذشته است، با آن خواهند خندید و 
داستان را دنبال می کنند، اگر این سریال بتواند 
اندکی در خانواده ها شادی و سرور ایجاد کند 
گروه ساخت »نون.خ« وظیفه خودش را انجام 

داده است.

سیروس  میمنت: 

سریال»نون.خ«شادیرابهخانههامیآورد

سعید  مصطفائی: 
 بازگشت مخاطب به تئاتر
 نیاز به فرهنگسازی دارد

کارگردان نمایش »امینه« با اشاره به شکل گیری 
این نمایش عنوان کرد که برای اعتماد دوباره مخاطبان 
برای حضور در سالن های نمایشی باید فرهنگسازی 
صورت گیرد. سعید مصطفائی کارگردان نمایش 
»امینه« که این روزها در تالارمحراب روی صحنه است 
درباره اجرای این اثر نمایشی گفت: نمایش »امینه« 
نوشته علی شمس است که سال ها قبل آن را به نگارش 
درآورده و تاکنون اجراهای مختلفی داشته و جوایزی 
نیز دریافت کرده است. داستان نمایش به دوران قاجار 
بازمی گردد اما نمی توان گفت کل فضاسازی کار به آن 
دوران نزدیک است چون تلاش کرده ایم از طریق وارد 
کردن المان های مختلف، نورپردازی و حتی میزانسن 
فضای اجرایی اثر را مدرن کنیم. وی درباره داستان 
نمایش توضیح داد: »امینه« به اوایل دوره پادشاهی 
آغامحمدخان قاجار بازمی گردد. آغامحمدخان یکی 
از همراهان و طرفداران لطفعلی خان زند را به استرآباد 
تبعید می کند. بعداز مدتی فریدون پسر زال که عاشق 
امینه خواهرزاده آغامحمدخان شده است در شکارگاه 
پادشاه دستگیر می شود. نامه ای از طرف »آغا« برای 
زال فرستاده می شود که یا از من پیروی می کنی یا 
اینکه فرزندت را از بین می برم. بعداز این اتفاق است 
که فردی با نام اقیانوس العلوم وارد دربار شاه می شود 

و ادامه ماجرا.
 مخاطبان برای نیامدن حق دارند

مصطفائی درباره مستندبودن اتفاقات نمایش بیان 
کرد: بیشتر کاراکترهای نمایش براساس واقعیت و 
مستندات تاریخی نوشته شده اند و عینیت تاریخی 
دارند اما طبق مطالعاتی که داشته ام امینه این 
نمایشنامه همان امینه ای نیست که در تاریخ وجود 
داشته و زن قدرتمندی بوده است. البته برخی از 
ویژگی های امینه در این شخصیت نیز وجود دارد و 
می توان گفت امینه این نمایشنامه تلفیقی از واقعیت 
و تخیل نویسنده بوده است. وی درباره شکل گیری 
نمایش نیز یادآور شد: تمرین های نمایش را یکسال 
و دو ماه قبل آغاز کردیم که بعداز گذشت ۲ ماه با 
بحران کرونا روبه رو شدیم و اجرای نمایش که قرار بود 
خردادماه به صحنه برود، به تعویق افتاد. بعداز مدتی 
مجددا با حفظ پروتکل های بهداشتی تمرینات نمایش 
را آغاز کردیم چون کار قابلیت این را داشت که در هر 
روز تعداد اندکی از بازیگران برای تمرین آفیش شوند. 
دوباره بعداز مدتی به دلیل وضعیت گستردگی کرونا 
تمرین ها متوقف و بازهم اجرای نمایش که به آبان 
موکول شده بود، کنسل شد تا اینکه نهایتا اسفندماه 
فرصت اجرای نمایش برایمان فراهم شد. این کارگردان 
تئاتر در پایان درباره انتظاری که از استقبال مخاطبان 
داشته است، گفت: از اول هم انتظار استقبال پرشور 
مخاطبان را نداشتیم چون قبل از کرونا هم تماشاگران 
سخت به تئاتر می آمدند و حالا هم که بیشتر از جانشان 
می ترسند و ترجیح می دهند به دیدن کارها ننشینند 
که البته حق هم دارند. معتقدم باید برای حضور دوباره 
مخاطبان در سالن های تئاتری فرهنگسازی شود و 
اعتمادشان را جلب کنند. در نمایش »امینه« الهام 

بیدار مغز هامون خان محمدی و... حضور دارند.


